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1. Inleiding 

Feitelijke informatie1 
In de managementreview van SUMMA is haar maatschappelijke opdracht en de strategie als volgt 

beschreven: ‘Het SUMMA College is een gemeenschap die zich kenmerkt door echte aandacht voor 

de mens en zijn of haar talenten. Een innovatieve gemeenschap waar lef en ondernemerschap 

worden getoond. Die stevig is geworteld in de regio, en daar met vele partners samenwerkt om elk 

talent verder te ontwikkelen. Om samen het leven van ieder talent in die samenleving mooier te 

maken. Dit is de kern van onze maatschappelijke opdracht en daarin willen we onszelf verder blijven 

ontwikkelen.  

Dit doen we voor iedereen die zijn talenten samen met ons verder wil ontwikkelen: talenten in elke 

fase van het leven, onze collega’s, bedrijven, overheden en maatschappelijke organisaties.   

 

Het SUMMA College bestaat uit: 

• 26 scholen voor middelbaar beroepsonderwijs met 349 beroepsopleidingen in verschillende 

leerwegen en op verschillende niveaus;  

• Montessori College voor mavo en havo;  

• Ster College voor vavo, educatie en MBO niveau 1;  

• SUMMA Plus met funderende en schakelende programma’s voor jongeren die extra steun 

nodig hebben ter voorbereiding op beroepsonderwijs en werk, waaronder entreeopleidingen 

en VOAT;  

• vijf ondersteunende diensten en twee stafbureaus. 

 

In het koersdocument SUMMA2025 beschrijft SUMMA haar droom en hoe ze deze met haar strategie 

wil verwezenlijken: 

SUMMA is een ontmoetingsplek. Een open leergemeenschap, waar ruimte is om fouten te maken en te 

groeien. Om te ontdekken wie je bent en je eigen pad te bewandelen. En even stil te staan als dat nodig 

is. SUMMA is de plek waar je terugkeert als je klaar bent voor je volgende stap, waar je jouw talenten 

ontwikkelt die je nodig hebt om te participeren – om te worden wie je wilt zijn en te kunnen doen waar 

je écht gelukkig van wordt. 

De strategische agenda SUMMA2025 is uitgewerkt in vijf strategische programma’s: 

1. Waardengedreven organisatie: SUMMA stelt ontwikkeling vanuit talent centraal. Door 

verbinding te maken met onze studenten en hun omgeving en samen met hen tools te 

creëren die hun sociaal maatschappelijke context positief beïnvloeden. We dragen daarmee 

bij aan hun persoonlijke groei zodat ze kunnen worden wie ze willen zijn en kunnen doen 

waar ze echt gelukkig van worden. 

2. Een leven lang ontwikkelen: Bij SUMMA geloven we in de duurzame ontwikkeling van 

mensen, een leven lang. Wij verbinden hiervoor onderwijs, overheid en bedrijfsleven, zodat 

we in co-creatie alle inwoners van de Brainportregio toegankelijk onderwijs op maat kunnen 

bieden in alle fases van hun leven. We helpen bedrijven om hun medewerkers in deze snel 

veranderende wereld duurzaam inzetbaar te houden en helpen kwetsbare groepen bij hun 

participatie in de samenleving, omdat dit onlosmakelijk deel uitmaakt van onze 

maatschappelijke opdracht.  

 
1 Bron: managementreview SUMMA College. 
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3. Procesvernieuwing: Bij SUMMA richten we processen en curricula zo in dat ze flexibel zijn en 

ten dienste staan van de persoonlijke leerroute van elke student. Met de studentreis als 

uitgangspunt bieden we zo onze professionals maximale handelingsruimte om maatwerk te 

leveren.  

4. Onderwijsinnovatie: We realiseren flexibel, gepersonaliseerd onderwijs met als doel elke 

student optimaal te faciliteren in diens persoonlijke ontwikkeling en bekronen dat met een 

talentenpaspoort.  

5. Duurzaamheid: Wie deel uitmaakt van SUMMA werkt een leven lang aan perspectief. We 

hebben dus aandacht voor de student als individu én diens omgeving, omdat die het toneel 

vormt waar onze student zijn talenten kan laten zien.  

 

Onze activiteiten staan in het teken van het ontwikkelen van deze droom, dit vergezicht, en hoe we 

die droom samen met onze partners in de samenleving willen verwezenlijken. Het strategisch 

programma dat eind 2020 in de steigers stond, hebben we in samenhangende programma’s verder 

vormgegeven en doorontwikkeld. Het SUMMA College heeft met die programma’s een versnelling 

aangebracht op het gebied van een leven lang ontwikkelen, onderwijsvernieuwing, 

procesvernieuwing en een waarden-gedreven organisatie’. 

Conclusies van de vorige instellingsdialoog  
In 2018 vond de vorige instellingsdialoog (toen nog audit) plaats. De onderzoeksvragen waren toen: 
1. Richt onze organisatie zich op het op bestemming krijgen van onze studenten? 
2. Waar ligt de primaire focus van de organisatie en specifiek die van de onderwijsteams? 
 
Het auditteam vatte destijds haar conclusies als volgt samen:  
Ja, het SUMMA College richt zich op het op bestemming krijgen van de studenten. Dat daar een 
diploma op basis van een adequaat onderwijsprogramma voor nodig is, als cruciaal tussenstation, 
onderschrijft iedereen. En daar werken de teams ook actief en ontwikkelingsgericht aan. Men is 
echter ook gericht op het verrijken van de student met inzichten en competenties die voor 
vervolgopleiding, voor werk en voor het volwaardig deelnemen als burger van onze maatschappij 
relevant zijn. Hier is en wordt binnen SUMMA College een eigen, herkenbare taal aan gegeven, via de 
SUMMA Story, de studentenreis en de nieuwe visie op leren. Hierbij constateert het auditteam dat 
het SUMMA College het zichzelf met deze hoofdambitie niet makkelijk maakt. Want wanneer weet je 
of de student zijn/haar bestemming heeft bereikt? En of je daar positief aan bij hebt gedragen? Op 
dit vlak is er nog weinig stuurinformatie beschikbaar. Binnen het SUMMA College constateert het 
auditteam voldoende vertrouwen en veiligheid om dit spannende gesprek met elkaar aan te gaan. De 
ontwikkeltrajecten rondom de nieuwe visie op leren, waar een aantal teams al actief en enthousiast 
mee aan de slag zijn gegaan, vormen hiervoor een bewijs. 

Onderzoeksvraag en context 
De toekomstdroom van SUMMA, ‘de why’ is eind 2020 tot stand gekomen na een oriëntatieperiode 

van ongeveer 1,5 jaar, met de organisatie van meerdere droomsessies met medewerkers en 

studenten. In het kort luidt de droom, dat SUMMA een ‘ontmoetingsplek is waar je in een veilige 

omgeving kunt ontdekken wie je bent en waar je wordt uitgedaagd om je talenten te ontwikkelen en 

je als persoon te ontplooien’ (Beleidsdocument SUMMA 2025).  Het bij de droom geformuleerde 

‘gewaagde doel’ (waar gaan wij heen?) is ‘In 2025 wordt iedere student die dat wil in staat gesteld 

een persoonlijke leerroute te volgen, met de eigen talenten en ontwikkelingsbehoefte als 

uitgangspunt. Docenten zijn daarbij coachend, niet leidend’. Hiermee streeft SUMMA College naar 

een paradigmaverschuiving. Radicaal ander onderwijs, met de student écht centraal. 

Eind 2020 zijn vijf strategische programma’s uitgezet (gestart in schooljaar 2021-2022), waaronder 
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‘Onderwijsinnovatie’ met als kernboodschap: ‘Bij SUMMA maken we graag een rugzak van de paarse 

krokodil. Daarin doen we de tools die nodig zijn om op innovatieve wijze de verbinding te maken 

tussen de student, het bedrijfsleven en de Brainportregio. We tonen lef om in het belang van de 

student dingen anders te doen. We realiseren flexibel, gepersonaliseerd onderwijs met als doel elke 

student optimaal te faciliteren in diens persoonlijke ontwikkeling en bekronen dat met een 

talentenpaspoort’. 

SUMMA College heeft behoefte aan een spiegel rondom Onderwijsinnovatie, en specifieker: het 

vormgeven van persoonlijke leerroutes. De WAT is geschetst, aldus Laurent de Vries – voorzitter van 

het College van Bestuur van SUMMA. Het gaat SUMMA College bij deze instellingsdialoog om de 

HOE-vraag.  

Het dialoogpanel kreeg daarom de onderstaande onderzoeksvraag mee: 

Hoofdvraag: 
- Hoe gaat SUMMA er in slagen om haar onderwijs te innoveren ten aanzien van persoonlijke 

leerroutes? 
Subvragen: 

• Wat hebben de onderwijs- en ondersteunende teams bij SUMMA nodig om vanuit het 
perspectief van de student de SUMMA brede veranderopdracht ten aanzien van 
persoonlijke leerroutes vorm te geven? 

• Hoe verhoudt het gezamenlijk belang zich ten opzichte van het teambelang? 

• Wat is er nodig vanuit de vier vermogens om verder te kunnen innoveren ten aanzien van 
persoonlijke leerroutes? 

 

De instellingsdialoog heeft een vaste plek in de kwaliteitscyclus van het SUMMA College, zoals te zien 

is in onderstaande afbeelding (bron: SUMMA Kwaliteitscyclus cvb – 220907). Een blik van buiten met 

inzet van ‘peers’ is input voor De staat van het SUMMA Onderwijs, waarmee verbeteren, leren en 

ontwikkelen mede mogelijk gemaakt wordt.  
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Proces instellingsdialoog en rapportage 
Het onderzoek vond plaats op 10 en 11 oktober 2022.  Het dialoogteam gebruikte het dialoogmodel 
als belangrijk hulpmiddel. Dit model beoogt het gesprek tussen diverse betrokkenen en 
verantwoordelijken over de kwaliteit van onderwijs te bevorderen en is een middel om samen inzicht 
te krijgen in de vraagstukken die van belang zijn om een volgende stap te maken in de ontwikkeling 
van de kwaliteit van het onderwijs en de organisatie. 
Naast een eerste dialoogsessie op centraal niveau zijn acht trails (dialogen) uitgevoerd. In vier van 
deze trails gingen afgevaardigden van tien onderwijsteams met elkaar en het dialoogteam in gesprek. 
Daarnaast vonden twee dialogen plaats met studenten van verschillende opleidingen en leerjaren, 
één dialoog met medewerkers van de ondersteunende diensten, en één sessie met directeuren. 
Bijlage 1 bevat het programma van het onderzoek. Hoewel er veel en rijke informatie naar boven 
kwam tijdens de instellingsdialoog blijven de omvang en reikwijdte van het onderzoek beperkt: het 
dialoogpanel bracht 1,5 dag door bij SUMMA. 

Voorliggend rapport beschrijft de bevindingen van het onderzoek. Na de samenvatting en 
beantwoording van de onderzoeksvragen (H2), worden per onderdeel van het dialoogmodel 
(vermogens) de onderliggende bevindingen beschreven. De instelling heeft uiteraard gelegenheid om 
te reageren op feitelijke onjuistheden. 
Tijdens de feedbacksessie op 30 november heeft het dialoogteam haar voorlopige bevindingen 
mondeling toegelicht, waarna de medewerkers van SUMMA bouwstenen voor verdere ontwikkeling 
hebben verkend. Deze bouwstenen (of ‘ontwikkelagenda) zijn toegevoegd aan de rapportage. De 
voorzitter heeft vervolgens de rapportage vastgesteld op 24 januari 2023.   
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2. Samenvatting 
 

Inleiding 

Het SUMMA College is een ROC gevestigd in de Brainportregio Eindhoven. De organisatie vormt met 

26 scholen voor middelbaar beroepsonderwijs en 349 opleidingen een innovatieve gemeenschap die 

zich richt op de duurzame ontwikkeling van mensen. Summa werkt aan een intensieve verbinding 

tussen onderwijs , overheid en bedrijfsleven waarmee in co-creatie mogelijkheden worden gecreëerd 

voor talentontwikkeling in elke fase  van het leven. Het SUMMA College verzorgt middelbaar 

beroepsonderwijs voor circa 17.500 studenten.  

In 2020/2021 is een start gemaakt met de opzet van een volledig nieuwe koers van de organisatie. In 
samenhangende programma’s wordt onderwijsvernieuwing en procesvernieuwing vormgegeven en 
doorontwikkeld. Het SUMMA College heeft met die programma’s een majeure strategische innovatie 
van het onderwijs in gang gezet.  
 
Bij de opzet en inrichting van de instellingsdialoog bij het SUMMA College is, in overleg met de 
voorzitter van het CvB, de directie en de staf, gekozen voor de uitvoering van dialoogsessies met een 
brede vertegenwoordiging uit de verschillende geledingen binnen de organisatie. Het programma 
werd zo samengesteld dat het dialoogteam gesprekken kon voeren met docententeams, 
teamleiding, met studenten, staf, en directie. In aansluiting op de eerste dialoogsessie die op 
centraal niveau werd georganiseerd, werden tijdens de dialoogdag, gesprekken gevoerd met 
vertegenwoordigers van een tiental opleidingen; studenten die deelnamen aan de gesprekken waren 
afkomstig uit negen verschillende opleidingen.    
Het uitgevoerde programma werd gebaseerd op de vraagstelling van het SUMMA College:  

• Hoe gaat Summa er in slagen om haar onderwijs te innoveren ten aanzien van persoonlijke 
leerroutes? Hieraan werden een drietal sub-vragen toegevoegd:  

• Wat hebben de onderwijs- en ondersteunende teams bij SUMMA nodig om vanuit het 
perspectief van de student de SUMMA-brede veranderopdracht ten aanzien van persoonlijke 
leerroutes vorm te geven? Hoe verhoudt het gezamenlijk belang zich ten opzichte van het 
teambelang? Wat is er nodig vanuit de vier vermogens om verder te kunnen innoveren ten 
aanzien van persoonlijke leerroutes? 

Feitelijk was de kern van de onderzoeksvraag “Hoe staan we ervoor met de strategie. De focus ligt 
daarbij op persoonlijke leerroutes.”  
 
Algemeen beeld  

Het SUMMA heeft in haar koersdocument “SUMMA 2025” de strategie voor een ingrijpende 

onderwijsvernieuwing beschreven. Deze is uitgewerkt in vijf programma’s: Waardengedreven 

organisatie, Een leven lang ontwikkelen, Procesvernieuwing, Onderwijsinnovatie, Duurzaamheid. De 

organisatie richt zich op het realiseren van mogelijkheden voor persoonlijke leerroutes voor de 

studenten: flexibel, gepersonaliseerd onderwijs met als doel elke student optimaal te faciliteren in 

diens persoonlijke ontwikkeling. Het faciliteren van de persoonlijke leerroute is de absolute kern van 

de innovatie en geldt als uitgangspunt voor het curriculum, de processen, de procedures en het 

beleid. Van groot belang hierbij is dat men er naar streeft alle opleidingen in 2025 in co-creatie met 

het bedrijfsleven vorm te geven. Daartoe is door SUMMA gestart met een aantal innovatieprojecten 

die moeten leiden tot geheel nieuwe opleidingen. Vanzelfsprekend speelt in de algehele innovatie 

van het onderwijs digitalisering een cruciale rol. De organisatie koerst naar volledig flexibel onderwijs 

dat studenten keuzevrijheid biedt. Daarmee kunnen studenten tijd- en plaats-onafhankelijk 

onderwijs volgen, in hun eigen tempo en volgens hun eigen planning.  
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Onderwijsteams zijn aan de slag gegaan vanuit deze visie het onderwijs in te richten. Met 
gepersonaliseerd leren en zelfregulatie wordt momenteel volop geëxperimenteerd. Flexibilisering 
vraagt om een fundamenteel andere mindset; niet alleen van het onderwijs, maar ook van de 
ondersteunende diensten, ICT, Facilities en (examen)administraties. Men heeft gekozen voor een 
organisatie-brede aanpak: de veranderopdracht geldt voor alle proposities en alle teams. Het bieden 
van keuzemogelijkheden aan studenten gaat over de grenzen van de opleidingen heen en derhalve is 
standaardisering en uniformiteit op enkele punten noodzakelijk. Het SUMMA College kiest voor de 
diepgaande verandering met volledig besef van de consequenties voor de hele organisatie: voor het 
personeel, maar daarnaast ook op onderwijsontwerp/inrichting, examinering, ondersteunende 
processen, systeemlandschap, onderwijslogistiek en IT. De organisatie is zich bewust dat de 
verandering alleen kans van slagen heeft als deze integraal en door samenwerking tussen onderwijs 
en ondersteunende diensten wordt aangepakt.  
 
Vanuit dit kader is het dialoogteam van start gegaan om aan de hand van het ‘Dialoogmodel van het 
Kwaliteitsnetwerk mbo’ een scherper beeld te krijgen van wat de actuele stand van zaken. Het team 
heeft daarbij de focus gelegd op het verzamelen van informatie die met name relevant is in de 
doorontwikkeling van de mogelijkheden van persoonlijke leerroutes.   
 
Onderwijs 
Het SUMMA College heeft een gedragen visie op het onderwijs. De instelling heeft grote ambities en 
daartoe zijn verregaande uitgangspunten en organisatiebrede kaders opgesteld.  In ‘de droom van 
SUMMA’ wordt gesteld: “Iedere student die dat wil wordt in staat gesteld een persoonlijke leerroute 
te volgen, met de eigen talenten en ontwikkelingsbehoefte als uitgangspunt. Docenten zijn daarbij 
coachend, niet leidend.” De droom gaat over écht ander onderwijs en impliceert een daadwerkelijke 
paradigmashift: de student en zijn geluk staan centraal in een school die fungeert als 
ontmoetingsplek en een open leergemeenschap vormt. Uit de documenten en de gesprekken met 
teams, heeft het dialoogteam kennis genomen van de mogelijkheden het onderwijs te 
personaliseren en de student echt centraal te stellen. Uit die gesprekken is een aantal factoren naar 
voren gekomen dat hieraan in positieve zin bijdraagt. Onder andere is gebleken dat het belangrijk is 
dat de teams als geheel de wil en het lef moeten hebben het anders te gaan doen. Daarnaast moet 
er het vermogen zijn om te kunnen innoveren; in dat kader is verdere professionalisering 
noodzakelijk. In de gesprekken werd bovendien aangegeven dat innovatie niet vanzelf gaat en er 
ruimte en tijd voor nodig is, naast het uitvoeren van het huidige onderwijs en het dealen met 
vraagstukken zoals dalende studentenaantallen en tijdsdruk. 

Adaptief vermogen  

Het SUMMA College wil haar onderwijs nadrukkelijk in co-creatie met haar omgeving vormgeven en 

streeft daarom naar een structurele samenwerking met het bedrijfsleven. In het beleid is vastgelegd 

dat ‘In 2025 SUMMA dé community in de Brainportregio waar mensen, bedrijven en instellingen 

samen leren, innoveren en co-creëren en waar iedereen een leven lang talenten kan blijven 

ontwikkelen’. Dit lijkt SUMMA op beleidsniveau goed te lukken. Het beleid en het onderwijs sluit, 

voor zover het dialoogteam daar zicht op heeft gekregen, goed aan bij maatschappelijke en regionale 

ontwikkelingen. Nieuwe inzichten over wat goed onderwijs is, worden vertaald in actueel beleid. De 

betrokkenheid van het regionale bedrijfsleven bij de onderwijsontwikkelingen is in de 

instellingsdialoog onvoldoende aan de orde gekomen. Voor de teams is momenteel nog niet 

helemaal duidelijk wat het werken met persoonlijke leerroutes kan betekenen voor het werkveld/-

beroep. Dit betekent niet dat het SUMMA College over een onvoldoende adaptief vermogen 

beschikt: tijdens de dialoog is gebleken dat de instelling over een uitgebreid extern netwerk op 

verschillende niveaus beschikt, met het practoraat ‘presentie in het onderwijs’ wordt concreet 
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onderzocht op welke manier de theorie toegepast kan worden. Dit getuigt van een brede blik naar 

buiten.  

Organiserend vermogen 

Het SUMMA College heeft bij de innovatie van haar onderwijs bewust gekozen voor het centraal 

stellen van de teams: daar wordt vorm en inhoud gegeven aan het inrichten van het onderwijs. 

Tijdens de dialoogsessies heeft het dialoogteam mooie voorbeelden van gepersonaliseerd onderwijs 

gezien; evenwel is uit de gesprekken ook gebleken dat er nog maar weinig teams 100% 

gepersonaliseerd onderwijs hebben ingericht. Er is momenteel nog veel discussie over de richting en 

men is, na het ‘richten’, nog niet op alle plaatsen bezig de vervolgstappen in termen van ‘inrichten en 

verrichten’ te zetten. Uit de gesprekken met de medewerkers van de stafdiensten, directie, 

programmadirectie en college van bestuur is duidelijk geworden dat de keuze om het bereiken van 

de droom (het aanbieden van persoonlijke leerroutes) ‘organisch te laten ontstaan’ ook leidt tot 

problemen om innovaties daadwerkelijk af te maken.    

Teamleiders en directeuren vervullen een belangrijke rol in de veranderstrategie; het is het 
dialoogteam niet helemaal duidelijk geworden of er voldoende consensus is over het daadwerkelijk 
invullen van die sturende rol. Tijdens de gesprekken met de onderwijsteams is opgevallen dat wat de 
samenwerking met de ondersteuning betreft, hier en daar nog sprake is van wij-zij-denken. In de 
ondersteuning wordt op een aantal terreinen gestreefd naar meer uniformiteit, hetgeen op enigszins 
gespannen voet staat met de ruimte die teams nodig hebben om persoonlijke leerroutes in te 
richten.   
 
Professioneel vermogen 
Het vergroten van de professionaliteit van de medewerkers staat hoog in de prioriteitenlijst van het 
SUMMA College. Hierin wordt ruim geïnvesteerd en de SUMMA Academie biedt programma’s aan 
voor de medewerkers zich individueel willen ontwikkelen. Daarnaast zijn er SUMMA-brede 
professionaliseringsactiviteiten die vooral bedoeld zijn om te werken aan vaardigheden die nodig zijn 
om de vernieuwde onderwijsvormen te bereiken. Een voorbeeld hiervan is de scholing in de 
methode van ‘didactisch coachen’, waarmee docenten meer als coaches de motivatie van studenten 
blijvend kunnen verhogen en hen leren actief sturing te geven aan hun eigen leerproces. Het 
dialoogteam heeft bij de gespreksdeelnemers uit de verschillende teams een groot behoefte 
geconstateerd om met elkaar in gesprek te gaan over persoonlijke leerroutes: doorgaans kenden de 
aanwezigen elkaar nog niet en was er over en weer veel nieuwsgierigheid/belangstelling. Docenten 
zijn erg enthousiast over het voeren van de dialoog met leden van andere teams. 
Uit de gesprekken is evenwel ook gebleken dat niet alle docenten gemotiveerd en/of in staat zijn om 
persoonlijke leerroutes te ontwikkelen en daarin als coach te fungeren. Een aantal teams geeft aan 
dat het belangrijk is om in het team ‘de juiste mensen over te houden‘. Dit vraagt veel van de 
individuele teamleider en de HR-afdeling. Specifieke scholing of inhuur van externe expertise kan 
bijdragen aan het motiveren en bekwamen van medewerkers.  
 
Realisatievermogen 

Het SUMMA College beschikt over managementinformatie die via dashboards in Power BI 

beschikbaar wordt gesteld. Hierin is informatie op SUMMA-niveau, propositieniveau en teamniveau 

over studenten, personeel, resultaten en financiën opgenomen. Op het gebied van 

onderwijskwaliteit zijn data beschikbaar over onder meer VSV, rendementen (studiesucces) en 

resultaten uit de JOB-monitor. Op basis van de managementinformatie in Power BI voert het CvB 

tweemaal per jaar gesprekken op propositieniveau. Het gaat daarbij om het goede gesprek dat over 

de strategische koers wordt gevoerd met managementteam en studenten van de verschillende 

proposities. Daarnaast zijn er resultaatgesprekken met CvB, directeur en controller over resultaten 
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op onderwijs, financiën en HR. De kwaliteitscyclus is ontwikkelingsgericht maar tevens risicogericht 

van aard. Naast ‘meetbaar’ (hard controls) wordt ook gewerkt met ‘merkbaar’ en ‘bespreekbaar’ 

(soft controls). Dit laatste krijgt vorm door middel van narratief onderzoek: het verhaal als 

kwaliteitsinstrument. 

In de visie van het SUMMA College wordt in dit kader melding gemaakt van het volgende:  ‘Of we op 
de goede weg zitten, meten we niet meer in termen van (diploma)rendement, maar van geluk. We 
sturen op het welbevinden en de geluksbeleving van studenten en medewerkers. Onze goede 
resultaten, rendementen en rankings in de prestatiemetingen van mbo-Nederland zijn daar het 
gevolg van en niet andersom’. Het is het dialoogteam opgevallen dat dit vooralsnog geen verdere en 
meer concrete invulling heeft gekregen in het kwaliteitssysteem of de kwaliteitscultuur van SUMMA. 
Er wordt momenteel nog voornamelijk uitgegaan van de meer traditionele parameters als 
onderwijsprestaties en verantwoording langs de gangbare kaders en lijnen. Uit de gesprekken blijkt 
dat de medewerkers zelf ook worstelen met het meten van welbevinden en geluk, en de 
mogelijkheden daarop te sturen.  
 
Concluderend  

De toekomstdroom van SUMMA is tot stand gekomen na een oriëntatieperiode van ongeveer 1,5 

jaar. In dat kader werden ‘droomsessies’ met medewerkers en studenten georganiseerd. Het doel is 

‘In 2025 wordt iedere student die dat wil in staat gesteld een persoonlijke leerroute te volgen, met de 

eigen talenten en ontwikkelingsbehoefte als uitgangspunt. Docenten zijn daarbij coachend, niet 

leidend’. Daarmee werkt het SUMMA College aan het realiseren van een buitengewoon serieuze 

paradigmaverschuiving: radicaal ander onderwijs, met de student écht centraal. 

Tijdens de dialoogsessies heeft het dialoogteam met open vizier gewerkt aan het inzamelen van 

informatie om de organisatie een spiegel rondom deze onderwijsinnovatie te kunnen voorhouden. In 

de documenten is het zogenaamde WAT helder geschetst, in de dialoog was vooral het HOE 

uitgangspunt bij het onderzoek naar de stand van zaken. Hoewel er veel en rijke informatie is 

opgehaald, blijft de reikwijdte binnen de grenzen van de Instellingsdialoog beperkt. Met 

inachtneming van dit feit komt het dialoogteam tot de volgende aanbevelingen en beantwoording 

van de gestelde vragen:  

1 De instellingsdialoog heeft een vaste plek in de kwaliteitscyclus van het SUMMA College; de 
blik van buiten met inzet van ‘peers’ wordt als een serieus instrument gezien om input te 
verkrijgen voor de staat van het SUMMA Onderwijs, waarmee verbeteren, leren en 
ontwikkelen mede mogelijk wordt gemaakt. Tijdens de dialoogsessies is geconstateerd dat 
de gesprekken met de teams, de staf en het management over de duiding en de 
mogelijkheden van de onderwijsinnovatie, zeer gewaardeerd werden en in hoge mate als 
inspirerend werden ervaren.  

2 Het dialoogteam heeft tijdens de onderzoeksdag grote verschillen waargenomen: van 
voortrekkers tot achterblijvers en soms werd zelfs enig ‘hakken in het zand’ gedrag ontmoet. 
Er is weliswaar brede kennis van de doelstellingen van SUMMA 2025, maar in de 
doorvertaling van de strategie zien we voorlopers die volop experimenteren en anderen die 
nog helemaal aan het begin staan. Oorzaken hiervan lijken divers: van ‘geen geloof hierin’, 
‘kan helemaal niet in onze opleiding’, tot praktische redenen als ‘krimp’ in de instroom, 
overleven, en ‘onvoldoende tijd hier de schouders onder te kunnen zetten’. Daarbij komt nog 
dat als docenten spreken over hun studenten, zij met grote regelmaat aangeven dat lang niet 
alle studenten in staat zijn eigen regie te nemen: lagere niveaus nog het minst en zeker niet 
in het eerste studiejaar, et cetera. In de gesprekken wordt onomwonden uitgesproken dat 
het niet zo zeker is dat studenten gelukkig worden van persoonlijke leerroutes. Docenten zijn 
soms onzeker over wat nu de juiste richting is: wat voor de ene student wel goed en 
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belangrijk kan zijn is dat voor de andere student waarschijnlijk niet of minder, zo is een breed 
waargenomen veronderstelling. Veelvuldig is daarbij de overtuiging naar voren gebracht dat 
niet alles op dezelfde wijze kan worden ingericht. Terwijl directie en bestuur aangeven dat 
het inmiddels moet gaan over het HOE, en niet meer over het WAT, voeren medewerkers op 
alle niveaus onderling discussie over het brede scala aan onderwerpen die op beide 
dimensies betrekking hebben.  

3 De ingezette onderwijsinnovatie betreft een beweging ‘van a naar b’ en dus niet een 
beweging ‘van a naar a+’. Er is gekozen voor een fundamentele wijzigingen waarbij 
suboptimale oplossingen feitelijk niet acceptabel zijn. Problemen in dit kader zijn op dit 
moment nog de wet- en regelgeving van ‘a‘ en vele andere kaders en praktische zaken die 
zich nog niet op een juiste manier verhouden tot de beoogde innovatie. In de gesprekken 
geven de teams in een aantal gevallen aan dat zij zich hierdoor beperkt voelen. Soms heeft 
men last van een examencommissie of systemen en procedures ín de school die niet zo snel 
meebewegen als zij zouden willen. Een aantal teams dat het afgelopen jaar stappen zette om 
te komen tot meer flexibilisering, liep aan tegen beperkende interne onderwijs-logistieke 
zaken. Opvallend hierbij is dat men de beperkingen om te flexibiliseren vaak toeschrijft aan 
starheid van interne systemen en regels/processen van de eigen ondersteunende diensten. 
In de ondersteuning wordt op een aantal terreinen (met name IT) gestreefd naar meer 
uniformiteit, omdat het anders niet werkbaar is. Dit staat soms op gespannen voet met de 
ruimte die teams nodig hebben om de persoonlijke leerroutes in te richten zoals de 
docententeams dit willen.   

4 Uit de gesprekken met de medewerkers van de stafdiensten, directie, programmadirectie en 
college van bestuur, blijkt dat er bewust is gekozen het realiseren van het aanbieden van 
persoonlijke leerroutes, organisch te laten ontstaan. Deze veranderstrategie komt in de 
gesprekken terug: er kan veel, er moet weinig. Opvallend hierbij is dat naast de in een aantal 
situaties ervaren beperkingen, zoals bij het voorgaande punt genoemd, het dialoogteam ook 
teams ontmoet heeft die zich niet geremd voelen door regels, maar tegelijk daarbij aangeven 
zich ook niet gestuurd en gesteund te voelen door deze veranderstrategie. Daar waar teams 
het als prettig ervaren dat er weinig vastligt, zijn er ook teams die kenbaar maken meer 
behoefte aan sturing en structuur te hebben. Daarnaast zijn de condities van de innovatie, 
waarbij bijvoorbeeld het tempo waarin en de wijze waarop toegewerkt wordt naar de 
droom, vaak niet gekaderd, waardoor teams alle ruimte hebben om te doen wat ze deden 
(en te krijgen wat ze kregen).  

5 SUMMA 2025 impliceert een majeure verandering van de totale organisatie. In dit kader 
heeft het dialoogteam kennis genomen van grote verschillen in de sturing van de innovatie. 
Niet alleen bij de onderwijsteams maar ook bij het management zijn die verschillen aan de 
orde: teammanagers die de innovatie mee uitdragen, anderen die het meer met de mond 
belijden. Ook op directieniveau zijn verschillen waargenomen: zij die geloven en zij die niet of 
minder geloven in de innovatie. Tijdens een van de sessies is ook opgevallen dat men op 
onderdelen zeker niet met één mond spreekt en ook niet direct in staat lijkt met elkaar hier 
het noodzakelijke goede gesprek over te voeren. Op dit moment is dit mogelijk een van de 
cruciale factoren die van invloed is op het wel of niet met succes kunnen realiseren en 
doorvoeren van de visie en strategie.  

6 Een ander spanningsveld is het gevolg van een eerder ingezette ontwikkeling rondom ‘teams 
in de lead’. Het ene team ervaart veel ruimte, het andere team veel minder. Er is nog veel 
discussie over ‘welke ruimte is er’, ‘wie bepaalt deze ruimte’ en ‘wat is daarin de rol als 
teamleider of directeur’. De teams vormen in principe leidende eenheden, maar het over de 
grenzen van de teams heen kijken is bij de beoogde inzet op persoonlijke leerroutes in het 
belang van de student, nog geen usance. In dat kader is ook huisvesting/outillage van belang 
en dient er voldoende ruimte te worden geboden aan de wensen van de innovatieve teams. 
Tegelijk geldt voor het aanwenden van bij gepersonaliseerde leerroutes passende 
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huisvesting, systemen, tools, applicaties en andere middelen, dat er kaders nodig zijn voor 
het aanwenden en verdelen van deze middelen; dat overstijgt het individuele teambelang.  

7 Het dialoogteam heeft ook met een brede vertegenwoordiging van de studenten gesprekken 
gevoerd. Daarbij is het volgende opgevallen: de tevredenheid of ontevredenheid van de 
studenten lijkt in een aantal gevallen niet direct gekoppeld te kunnen worden aan 
mogelijkheden voor individuele leerroutes. De grote innovatie lijkt bij de studenten niet top 
of mind te zijn. ICT studenten met ruime individuele mogelijkheden zijn zeer tevreden, BBL-
ers in de klassieke autotechniek opleiding, zonder veel differentiatiemogelijkheden, zijn óók 
zeer tevreden. De in de sessies gesproken studenten geven wel aan het belangrijk te vinden 
dat docenten zich verdiepen in wat de individuele student wil en kan en waarom. Zij waren 
over het algemeen positief over de professionaliteit van hun docenten, maar benadrukken 
ook dat deze soms nog een ‘ouderwetse mindset’ hebben. Studenten benoemen daarbij dat 
een deel van de docenten vast houdt aan de eigen traditionele manier van werken, met 
vaste structuur en boeken en powerpoints, et cetera. Dat zou mogelijk dan toch 
belemmerend zijn bij het tot stand komen van gepersonaliseerd onderwijs.  

 
Tot slot:  

Om verder te komen in het realiseren van de onderwijsinnovatie met voor alle studenten optimale 

mogelijkheden voor persoonlijke leerroutes, adviseert het dialoogteam het College van Bestuur en 

de Directie van het SUMMA College op intensieve wijze in gesprek te blijven met de medewerkers. 

Ter beantwoording van de centrale vraag naar ‘Hoe gaat SUMMA in slagen om haar onderwijs te 

innoveren ten aanzien van persoonlijke leerroutes?’ lijkt het binnen de instelling blijven voeren van de 

dialoog over dit onderwerp van essentieel belang en mogelijk zelfs absoluut voorwaardelijk. Het is 

het dialoogteam opgevallen dat voor een deel van de gesprekspartners de beoogde veranderingen te 

ver gaan waardoor de beoogde paradigmashift op dit moment nog niet volledig gerealiseerd kan 

worden. Indringend overleg tussen en met alle geledingen van de organisatie kan bijdragen aan het 

bewaken van de koers en het behouden van het noodzakelijke tempo om in 2025 de doelen te 

bereiken. Daarnaast herkent het dialoogteam in de door SUMMA gekozen veranderstrategie de 

risico’s van een mogelijk te grote vrijheid voor de teams. Een strakkere veranderstrategie met een 

vorm van mijlpalen en het sturen op het vragen en geven van rekenschap kan eveneens op positieve 

wijze bijdragen aan het behoud van tempo.  

 

Wat betreft de beantwoording van de sub-vragen Wat hebben de onderwijs- en ondersteunende 

teams bij SUMMA nodig om vanuit het perspectief van de student de SUMMA-brede 

veranderopdracht ten aanzien van persoonlijke leerroutes vorm te geven? Hoe verhoudt het 

gezamenlijk belang zich ten opzichte van het teambelang? Wat is er nodig vanuit de vier vermogens 

om verder te kunnen innoveren ten aanzien van persoonlijke leerroutes? is het dialoogteam ervan 

overtuigd dat er gewerkt moet worden aan het intensiveren van de samenwerking tussen de teams 

en de diensten. Door meer in cocreatie te werken kan het verwijt dat de diensten te ver af staan van 

de onderwijspraktijk worden weggenomen. Dit impliceert wel dat ook in de verhouding tussen de 

ondersteunende diensten en de onderwijsteams een paradigmashift aan de orde is: de diensten 

dienen daarbij minder als leveranciers maar meer als partners op weg naar de doelstellingen van 

SUMMA 2025 te worden beschouwd. In professioneel partnerschap samen aan het werk gaan is 

daarbij een krachtig middel om weerstanden te overbruggen. Ten slotte adviseert het dialoogteam 

het SUMMA College blijvend intensieve aandacht te besteden aan de mogelijkheden te leren van 

ervaringen: De grote hoeveelheid initiatieven en experimenten rondom SUMMA 2025 vormen een 

mer à boire, een zeldzaam rijke omgeving waarbij leren over de grenzen van de eigen 

opleidingen/proposities heen mogelijk is. In dit kader lijkt het van belang met name teams bijeen te 
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brengen die in naastgelegen zones van ontwikkeling verkeren. In de dialoog is hiervoor veel 

enthousiasme ontmoet. Naast het stimuleren verdient het faciliteren hiervan aandacht.  

Het dialoogteam heeft bij deze instellingsdialoog slechts een beperkt aantal gesprekken kunnen 
voeren. Het dialoogteam heeft evenwel tijdens de onderzoeksdag een aantal observaties gedaan die 
met enige hardnekkigheid steeds maar weer naar voren werden gebracht en als zodanig in deze 
rapportage zijn benoemd. Het dialoogteam hecht eraan te vermelden dat in de gesprekken er ook 
veel enthousiasme en professionaliteit is waargenomen. Instellingsbreed wordt er met veel 
toewijding gewerkt aan het behartigen van de belangen van de studenten. Daarmee beschikt de 
organisatie over een buitengewoon belangrijk fundament waarop doorgebouwd kan worden aan de 
beoogde innovatie van het onderwijs. De weg naar SUMMA 2025 biedt nog ruime mogelijkheden 
nadere vorm en inhoud te geven aan de droom van de instelling. De komende periode zal moeten 
blijken of het intensiveren van indringend overleg kan bijdragen aan het behoud van de koers om de 
gestelde doelen te bereiken. Het dialoogteam wenst het SUMMA College veel succes bij de realisatie 
van de onderwijsinnovatie.  

Namens het dialoogteam,  

Peter IJsenbrant, voorzitter 

 

  

 

 

 


